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مجلس یک فرصت مجدد ثبت نام برای 
داوطلبان در نظر بگیرد

شــما فرمودید که به این تغییر رویه 
در ثبت نام ها انتقاد دارید و نظرتان را هم 
گفتید، اما آیا این شیوه، کار را برای بررسی 
صلاحیت ها توسط شورای نگهبان راحت تر 

نمی کند؟
در مورد پیش ثبت نام یک حس خوشبینانه 
این اســت که فرصت داده می شود به نامزد های 
انتخاباتــی کــه بتوانند از خود دفــاع کنند که 
به نظر بنده خوب اســت؛ اما یک حس بدبینانه 
نیــز وجود دارد و آن هم این اســت که عده ای 
می گویند که این فرصت باعث می شــود که اگر 
مورد کوچکی نیز از افراد رقم بخورد جزء سوابق 
آن ها به حساب می آید؛ زیرا شورای نگهبان فقط 
12 عضو نیست، بلکه در سراسر کشور 300 هزار 
کارشناس وجود دارد. یک مورد دیگری که وجود 
دارد این اســت که بحث ایــن بود که انتخابات 
مجلس در تهران تناسبی برگزار شود، چه دلیلی 
داشــت که این مورد اجرایی نشد؟ بنده موافق 
تناسبی شــدن انتخابات مجلس در تهران بودم 
و معتقدم در بحث تناسبی شدن حداقل احزاب 
یک قدرت مانوری پیدا می کردند، اما همان را هم 
بیان کردند که مجمع تشخیص مصلحت مخالف 

است و این مورد از قانون انتخابات حذف شد.
بنــده یک پیشــنهادی دارم، وقتی خیلی ها 
به دنبال مشــارکت حداکثری هستند پیشنهاد 
می کنــم که مجلس یک تبصره کوچک مصوب 
کنــد که آن هایی کــه به هردلیلی نتوانســتند 
پیش ثبت نام انجام دهند در ثبت نام اصلی بتوانند 
نام نویسی کنند، اگر این مورد اتفاق بیفتد هیچ 
آسیبی به قانون انتخابات هم وارد نمی شود، اما 
همین اتفاق باعث می شــود که شور و اشتیاق 
انتخابات بیشتر شود. بنده از طرف خانه احزاب 
بیان می کنم که تصمیم اخیر اصلاً درست نبود 
چون حتی احزاب مستقل یا حتی احزاب اصولگرا 
نیز از این اصلاح قانون ناراحت و ناراضی بودند، 
یعنی شــش ماه به انتخابات می گویند که باید 
ثبت نام کرد، ازاین رو درخواســت داریم که یک 
فرصت مجدد برای ثبت نام در انتخابات بگذارند.

در کشور 130 حزب وجود دارد 
که نصف آنها فعالند

از نظر شما آیا ساختار احزاب در کشور 
درست است؟

بحث ســاختار احزاب در کشــور یک بحث 
مفصلی است، اما به صورت خلاصه، طبق آخرین 
آماری که اعلام شده است، در کشور 130 حزب 
وجود دارد و از این آماری که اعلام شــده است، 
نصف آن ها مجمع عمومی برگزار کرده اند و نصف 
نصف این آمار فعال هستند. بنده معتقدم کشور 
نیازمند این همه حزب نیست و باید مجموعاً 4 تا 
5 حزب بزرگ وجود داشته باشد، اما مهم ترین 
موضوع این است که نظام انتخاباتی کشور نظام 
حزبی نیســت، یعنی باید قانون اساسی کشور 
طوری تنظیم شود که نظام انتخاباتی یک نظام 
حزبی شــود، یعنی نظام انتخاباتــی باید نظام 
پارلمانی باشــد مانند ســایر کشور ها که رئیس 

اکثریت مجلس بتواند نخست وزیر شود.
اگر هم نظام پارلمانی نشد باید نظام انتخاباتی 
حزبی شــود، مانند انتخابات ترکیه که مشاهده 
می کنید حدود 90 درصد واجدین شــرایط در 
انتخابات شــرکت می کنند چــون انتخابات آن 
کشور به صورت حزبی است، یعنی همه ساختار 
احزاب مشــخص اســت، اما چنین چیزی در 
کشــور ما وجود ندارد، یعنی هر فردی از احزاب 
سوءاستفاده می کند و رئیس جمهور می شود و 
بعد از آن خود را از آن حزب جدا می کند. لازمه 
هر نوع مردم سالاری و دموکراسی، انتخابات است 
و لازمه هر نوع انتخاباتی رقابت جدی اســت و 
لازمه هر نوع رقابت جــدی وجود احزاب قوی 
است. بنده خود به دنبال بازنگری قانون اساسی 
کشور هستم و معتقدم که ســاختار انتخاباتی 

کشور باید یک ساختار حزبی شود.
تناسبی شدن یک گام کوچک

 در جهت حزبی شدن انتخابات بود
انتخابات که شما  همین تناسبی شدن 
در  چقدر  هســتید،  اجرانشدنش  منتقد 
فضای فعلی با این تفاسیری که شما کردید، 

قابل اجرا بود؟
تناسبی شــدن، یک گام کوچک بود و این 
می توانست همه احزاب و جریان ها را خوشحال 
کند. منظور از تناســبی این بود که اگر کســی 
لیســتی داد همه افراد آن لیســت در مجلس 
حضور پیدا نکند و به تناسب آرایی که در کلان 
کسب کردند به همان اندازه افراد آن لیست در 
مجلس حاضر شــوند و مابقی به لیست و حزب 

دیگری تعلق یابد.
محبوبیت خاتمی بین اصلاح طلبان

 کم نشده است
آقــای خاتمــی در گذشــته محور 
اصلاح طلبان بود، اگرچه اکنون نیز چنین 
ایشان  برای  اصلاح طلبان  برخی  شــأنی 
قائل اند اما، آیا احســاس نمی کنید خرج 
کردن از اعتبار آقای خاتمی از سوی همین 

اصلاح طلبان به وی ضربه زده است؟
بنده فکر می کنم خــود آقای خاتمی چنین 
تصمیمی گرفته است که کمتر در تأیید لیست ها 
و حمایت ها از افراد اقــدام کند، به هردلیلی این 
به تصمیم خود آقای خاتمــی برمی گردد. بین 
اصلاح طلبان آقای خاتمی محبوبیت گذشــته را 
دارد ولــی بین مردم این جایگاه کمرنگ شــده 
اســت؛ زیرا مردم از همه در حال عبور هستند، 
نمونه اش همین شــعاری کــه مطرح می کردند 
که »اصلاح طلب اصولگرا، دیگه تمومه ماجرا« و 
بنده معتقدم این شــعار را جریان اصولگرا به راه 
انداخت؛ زیرا خود آن ها در جریان قدرت نبودند 
و می خواستند اصلاح طلبان را هم دور کنند. اگر 
شرایط وجود داشته باشد می توانیم از ظرفیت های 
آقای خاتمی نیز استفاده کنیم و حتی بنده معتقد 
هستم که باید از وجود آقای میرحسین موسوی 
هم استفاده شــود،  ایشان مطرح کردند که یک 
رفراندوم برگزار شود و مردم نظر دهند که؛ قانون 
اساسی را قبول دارند یا خیر؟ اگر بیان کردند که 
قبول ندارند آن زمان یک مجلس مؤسسان شکل 

بگیرد و مصوبات آن به رفراندوم گذاشته شود.
در کشور دو بار رفراندوم قانون اساسی 
اتفاق افتاده است که در کمتر کشوری اتفاق 

می افتد اما باز می گویید رفراندوم؟
برخی هــا مطــرح کردند که دیــدگاه آقای 

موســوی یعنی عبور از نظام است، به نظر بنده 
این طور نیســت این بحثی که آقای میرحسین 
موسوی مطرح می کنند در درازمدت خوب است، 
اما در کوتاه مدت خیر. بنده به آقای میرحسین 
موسوی اشاره کردم که خیلی تند رفتار می کند. 
با اجــازه رهبری، در همین قانون اساســی، بر 
اساس اصل 177، بازنگری صورت بگیرد. آخرین 
بازنگری در ســال 1368 بود، یعنی حدود 34 
ســال از آن گذشته است، واقعیت این است که 
در بسیاری از کشور ها بازنگری در قانون اساسی 

اتفاق افتاده است.
مصداقی می گویید که کدام کشــور ها 

رفراندوم برگزار کرده اند؟
بعضی از کشور ها نیازی نیست که بخواهند 
در کل کشــور رفراندوم برگــزار کنند، مثلًا در 
آمریــکا از طریق کنگره و مجلــس نمایندگان 
پیشــنهاداتی ارائه می شود و تغییراتی در قانون 
اساسی آن ها رقم می خورد، اصل حرف من این 
اســت که همین اصل 59 قانون اساسی که به 
رفراندوم اشــاره دارد هم باید بازنگری شود، این 
اصل آن قدر سخت گرفته شده است که دوسوم 
نماینــدگان مجلس بایــد آن را تصویب کنند، 
کدام مجلس؟ چه مجلس اصلاح طلب باشــد و 
چه مجلس اصولگرا، ازاین رو هیچ مجلسی اجازه 
نمی دهد که موضوعی را که خود می تواند تصمیم 
بگیرد، به رفراندوم بگذارد، چه نیازی اســت که 
دوسوم رأی وجود داشته باشد؟ باید با نظر سی 
نماینده یــا امضای بیش از یک میلیون نفر این 
اتفاق رقم بخورد که راحت در موضوعات مختلف 
رفراندوم برگزار شود. بحث من رفراندوم اصل 59 
قانون اساسی نیست، بلکه بالاتر از آن می گویم 
رفراندوم برای اصل 177 قانون اساســی است و 
این اشکالی ندارد، واقعیت این است که رفراندوم 
دو بار در کشور انجام شده است یک بار در سال 
58 برای اصل قانون اساسی، یک بار هم در سال 
68 برای بازنگری در قانون اساســی اتفاق افتاده 
است، بعد از 34 سال چه اشکالی دارد دوباره یک 
بازنگری در قانون اساسی کشور رقم بخورد، یعنی 
الآن قانون اساســی فعلی کشور ما هیچ ایرادی 

ندارد؟
مجلس نباید این نواقص را برطرف کند؟

اگر مجلس می توانســت ایرادات را برطرف 
کند که تا این مدت انجام می داد. آیا رئیس کل 
بانک مرکزی کشور مستقل است؟ یا رئیس قوه 
قضاییه مستقل انتخاب می شود؟ به هر حال این 
مورد منصوب رهبری است، چه اشکالی دارد که 
رئیس قوه قضاییه مثل سایر کشور ها به صورت 
مستقل و انتخابی، انتخاب شود، یا اکنون مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام تبدیل به یک مجلس 
دوم شــده اســت، مثلاً در بحث تناسبی شدن 
انتخابات، مجلس شورای اسلامی تصمیم بر آن 
گرفت، اما مجمع تشخیص مصلحت نظام با آن 

مخالفت کرد. 
یا امروز در کشور شورا های مختلفی داریم که 
در هیچ جای قانون اساسی به آن ها اشاره نشده 
است، مثلًا شورای هماهنگی سران قوا، وجود این 
شورا در کجای قانون اساسی اشاره شده است؟ 
یا برخــی از نهاد هایی که زیــر نظر دفتر رهبر 
انقلاب هستند مانند بنیاد مستضعفان، آستان 
قدس رضــوی و غیره، این نهاد هــا به کدام جا 
پاسخگو هستند؟ بنده یک سؤالی از این نهاد ها 
دارم، چه کسی پاسخگو است؟ بیان می کنند که 
در دفتر رهبر انقلاب بازرســی وجود دارد و آن 
بازرســی بر این نهاد ها نظارت دارد، سؤالی که 
وجود دارد این اســت؛ خود بازرسی به چه کسی 

پاسخ می دهد؟
ما برای باقی ماندن نظــام و ادامه یافتن آن 
اصرار بر بازنگری قانون اساسی داریم و ما دلسوز 
نظام هســتیم و الّا اپوزیسیون خارج نشین به ما 
اصلاح طلبان می گویند »سوپاپ اطمینان نظام«، 
و بیان می کنند که »این فلان فلان شــده ها این 

حرفا رو می زنند تا نظام باقی بماند«.
نقشه راه جبهه اصلاحات برای انتخابات 

1404 چیست؟
به نظــر بنده در بحث ریاســت جمهوری نیز 
همیــن موضوع صدق می کند و اگر قرار باشــد 
که شــورای نگهبان مثلًا شــهردار فعلی تهران 
]زاکانــی[ را تأیید کند و به کواکبیان بگوید که 
»تو صلاحیت نــداری«، دیگر هیــچ انگیزه ای 
بــرای ما باقی نمی ماند که بار دیگر در انتخابات 
ریاست جمهوری نام نویسی کنیم. اگر به سوابق 
علمی، دانشــگاهی، رسانه ای، پارلمانی، اجرایی، 
انقلابی، ایثارگری و غیره خودم اشاره کنم بیشتر 

از آن فرد نباشد، کمتر هم نیست. 

در انتخابــات 1400 ریاســت جمهوری نیز 
شورای نگهبان حتی یک نفر از جبهه اصلاحات 

را تأیید نکرد.
آقای همتی و مهرعلیزاده جزو جریان 

اصلاح طلب نبودند؟
آقای همتــی و مهرعلیزاده نامزد های جریان 
اصلاح طلبان به حســاب نمی آمدنــد، نه آن ها 
قبول داشتند و نه جریان اصلاح طلب این افراد 
را قبول داشــت، لذا اگر روش به همین صورت 
باشد که یک نفر هم از همین جبهه نباید تأیید 
شــود، خب! همین آقای رئیسی حضور دارند و 
می توانند رئیس جمهور شــوند، اما تا انتخابات 
ریاست جمهوری 1404 فرصت زیاد است و اگر 
تغییر و تحولی در روش برخورد شورای نگهبان 
صورت نگیرد هیچ اتفاقی رقــم نمی خورد؛ لذا 
دولتمردان فعلی نیز خیالشــان راحت است که 
باز خودشان هستند و نظر مردم برای آن ها مهم 
نیســت و اگر احساس کنند که انتخاباتی وجود 
دارد و این افراد عوض می شــوند و رقابتی وجود 
دارد موضوع فرق می کند و یک تحول در رویکرد 

و اقداماتشان رقم می خورد.
رهبر انقلاب در سخنرانی های اخیر خود 
بر 4 اصل امنیت، سلامت، رقابت و مشارکت 
درباره انتخابات تأکید داشتند، این 4 اصل 
کرد، خصوصاً  می توان محقــق  را چطور 
موضوع مشارکت را ؟ چطور باید مردم را 
برای حضور گسترده پای صندوق های رأی 

قانع کرد؟
بنده اعتقادم این است که اتفاقاتی در کشور 
افتاده است که نباید آن ها را نادیده گرفت، مثلًا 
تغییر و برکناری شــبانه معاون سیاسی وزارت 
کشور که رئیس ســتاد انتخابات کشور نیز بود 
واقعاً جای سؤال داشت، چون وزارت کشور برای 
اینکه بخواهد مجلس را ساکت کند و استیضاح 
وزیر کشور را پیگیری نکند چنین تصمیمی را 
گرفت، سؤالی که وجود دارد این است که؛ مگر 
معاون سیاسی وزیر کشور چه بخشنامه ای صادر 

کرده بود؟ 
در این بخشنامه عنوان شده بود که در سال 
آخر مجلس، نمایندگان از ظرفیت های دولت در 
جهت انتخابات استفاده نکنند که همین موضوع 
باعث نارضایتی نمایندگان مجلس شد که تصمیم 
بر استیضاح وزیر کشور گرفتند. به نظر بنده چهار 
اصلی را که رهبر انقلاب درباره انتخابات فرمودند 
بیش از آنکه به مردم بازگردد به مسئولین کشور 
بازمی گردد، بحث امنیت مرتبط است با نهاد های 
امنیتی و انتظامی کشــور و در موضوع سلامت 
نیز به ناظرین انتخابات بازمی گردد، اما موضوع 
رقابت و مشارکت به احزاب مرتبط می شود، اما 
لازمه آن این است که باید عرصه برای ورود تمام 
احزاب باز شــود، یعنی اگر همه احزاب حضور 
داشته باشــند رقابت شکل می گیرد که باز این 
موضوع مرتبط می شــود به شــورای نگهبان و 

دستگاه های نظارتی انتخابات.
درباره مشــارکت نیز به نظر بنده همه احزاب 
حتی تندترین حــزب اصلاح طلبــان به دنبال 
مشارکت هســتند؛ زیرا تجربه ثابت کرده است 
که هر چقدر مشارکت بیشتر باشد اتفاقاً رویکرد 
احزاب اصلاح طلــب نیز بهتر خواهــد بود، اما 
متأســفانه یک عده ای واقعاً به دنبال مشــارکت 
حداقلی هســتند، شاید فرمایشــات رهبری را 
در ســخنان و ادعاها مطرح کنند اما در واقعیت 

به دنبال مشارکت حداکثری نیستند.
برای افزایش مشارکت

 باید اعتماد عمومی ترمیم شود
برای افزایش مشارکت باید چه اقدامی 

صورت گیرد؟
یک مورد بحث افزایش اعتماد عمومی است، 
باید نظام دریابد که چه اتفاقی را رقم زند تا اعتماد 
عمومی افزایش یابد، مثلًا یکی از این کار ها این 
اســت که معیشت مردم را درست کند خیلی از 
افراد بیان می کنند که »ما در تأمین هزینه های 
زندگی و معیشت مانده ایم، لیست در انتخابات و 
شرکت در انتخابات برایمان اهمیتی ندارد.«، باید 
واقعاً دریابیم که چطور می توان معیشت مردم را 
حل کرد، یعنی اگر می خواهیم مشارکت افزایش 
یابد، باید معیشــت و تنگنا های زندگی مردم را 

حل وفصل کنیم.
همچنین یک زمانی مطــرح می کردند که 
«مذاکرات را به معیشــت مردم گره نمی زنیم«، 
اما امروز به این نتیجه رســیده اند که مذاکرات 
به معیشــت مردم گره خورده است، مثلًا مطرح 
می کنند که »مذاکرات خوب پیش رفته اســت 
یــا تبادل زندانیان قرار اســت انجام شــود که 

نتیجه مثبت این حــرکات را می توانیم در بازار 
مشاهده کنیم«. یا آقای مخبر معاون اول رئیس 
جمهور در یک سخنرانی مطرح کرد که »با هر 
کشــوری که مذاکراتی انجام دادیم چند ساعت 
بعد آمریکایی ها ســبب به هم خوردن آن توافق 
شــدند که امروز این افراد متوجه شدند که باید 
با آمریکا مذاکره کرد«. برای افزایش مشــارکت 
نیازمند افزایش اعتماد عمومی هستیم و افزایش 
اعتمــاد عمومی نیز با حل معیشــت مردم رقم 
می خورد و یکی از راه های حل معیشــت مردم 

نیز مذاکرات است.
جریان احمدی نژاد در حال ورود به 

انتخابات اسفند ماه است
ارزیابی شــما از ترکیب مجلس آینده 
چیســت؟ کدام طیف به نظر شما می تواند 
اکثریــت مجلس دوازدهم را در دســت 

بگیرد؟
تصور من این اســت که انتخابات اسفند ماه 
مجلس شورای اســلامی یک دعوای خانوادگی 
اســت، یعنی بین خود اصولگرایــان اختلافاتی 
وجــود دارد، به نظر بنده 4 جریــان از جریانات 
اصولگــرا بــرای مجلس آینــده در حال تلاش 
هســتند تا بتواننــد به مجلــس راه یابند؛ یک 
جریان به نظر بنده جریان احمدی نژاد است که 
طبق اخبــاری که بنده دارم اقدامات و کار هایی 
با رویکرد انتخاباتی دارنــد. جریان دوم جریان 
پایداری است که رفتار این جریان حتی صدای 
آقای حداد عادل را نیز در آورده است ، ایشان به 
این جریان می گوید که آن قدر شور انقلابی بودن 
را در نیاورند، جریان سوم جریان شورای ائتلاف و 

جریان چهارم نیز شورای وحدت است.
به نظر بنده انتخابات اسفند ماه، جنگ و رقابت 
بین این چهار جریان است، البته یک پیشنهادی 
نیز دارم با جریان احمدی نــژاد کاری ندارم؛ اما 
به نظر بنده سه جریان پایداری، شورای ائتلاف و 
شورای وحدت به یک نتیجه برسند و افراد عاقل 
و بالغ را راهی مجلس کنند تا دلسوز مردم باشند.

نمره مجلس یازدهم 10 
و نمره مجلس دهم 15 است

اگر بخواهید کارنامه مجلس یازدهم را 
بررسی کنید چه نمره ای به آن می دهید؟ 
مهمترین کار آن ها و بزرگترین مشکل این 

مجلس چه بود؟
به یکی از این نماینده ها گفتم »یاشاسین«؛ 
به من گفت که »این کلمه را نگو چون من را یاد 
کلمه شاسی بلند می اندازد.«، خب! این عملکرد 
مجلس است که واقعاً چه نمره ای به آن می توان 
داد؟ همه هنر آن این است که این شاسی بلند ها 

را چگونه تقسیم کند و این خیلی بد است.
اما مورد اول ساختاری است، یعنی باید یک 
اصلاحات ساختاری رقم بخورد توجه کنیم که 
60 درصد مــردم در انتخابات ســال 98 برای 
مجلس یازدهم شرکت نکردند، یعنی این مجلس 
سر هم 15 درصد جمعیت حدود نه  ونیم میلیون 
را شامل می شود که این یکی از مشکلات اصلی 
است، اگر مشــارکت حداکثری باشد آن زمان 
مجلــس در رأس امور خواهد بود، مثلًا در حوزه 
کرج از یک  ونیم میلیون واجد شــرایط فردی با 
27 هزار رأی وارد مجلس شده است یعنی با دو 
درصد رأی وارد مجلس شده است. مورد دیگر، 
عملکرد مجلس اســت، مثلًا در بررسی لایحه 
عفاف و حجاب بهانه کردند که نظرات زیاد است 
و زمان کم، که بررســی آن را به یک کمیسیون 
فرســتادند که اگر تصویب این لوایح و طرح ها 
شــفاف در صحن علنی باشد اعتماد به مجلس 
بــالا خواهد رفت، یعنی اقداماتــی که باید رقم 
بخورد در مجلس برای افزایش مشــارکت شود 
نمایندگان دست به کاری می زنند که مشارکت 

حداقلی شود.
در تصویــب طرح صیانــت، در مجلس دهم 
بنده بــه آقای آذری جهرمی ایراد می گرفتم که 
چرا به دنبال فیلترینگ فضای مجازی است که 
مطرح می کرد »دولت و شورای انقلاب فرهنگی 
و شورای عالی امنیت ملی تصمیم بر فیلترینگ 
گرفتند.«، در این مجلس نیز طرح صیانت به دور 
از چشــم مردم به یک کمیسیونی سپرده شد، 
حرف بنده این است که با مردم غیرشفاف رفتار 
کردند، به نظر بنده خود مجلس شأن و جایگاهش 
را پایین آورده است، ازاین رو به مجلس یازدهم 
زیر 10 نمره می دهم با توجه به مشارکت حداقلی 
و نقص ساختار، اما عملکرد مجلس طوری نبوده 

است که بالای 10 نمره بگیرد.
به مجلس دهم چه نمره ای می دهید؟

درباره مجلس دهــم اگر بخواهم نمره بدهم 

ابتدا باید به این موضوع اشــاره کنم که مشکل 
مجلس دهــم در جای دیگری بود، یک جریانی 
به نام مســتقلین ولایی درست شد که مشخص 

نبود با اصلاح طلبان هستند یا با اصولگرایان.
لاریجانی در مجلس دهم دوگانه 

رفتار می کرد
تسنیم: به آقای لاریجانی کنایه می زنید؟

بله، ببینید، ما بگومگوهایی با آقای لاریجانی 
داشتیم، مثلًا یک گروهی درست کرده بود به نام 
مســتقلین ولایی، در مباحث خارجی مثلًا در 
بحــث FATF ،CTF  و برجام با اصلاح طلبان 
همراهی می کردند ولی در مباحث داخلی مثلًا 
طرح عفو عمومی و غیره به ســمت اصولگرایان 
غــش می کردند، مثلاً در مجلس هشــتم 40، 
50 اصلاح طلب در آن مجلس حضور داشــتیم 
آن زمان می توانســتیم بگوییم که »با این تعداد 
نمی توانیــم چیزی را کــه می خواهیم تصویب 
کنیم«، در مجلس دهم می توانستیم چیز هایی 
را تصویب کنیم، اما سربزنگاه اجازه نمی دادند که 
تصویب شود، مثلاً در مجلس دهم قصد داشتیم 
که ســاختار صداوســیما را اصلاح کنیم؛ زیرا 
صداوسیمای فعلی راضی کننده نیست، اما هر بار 
خواستیم قانون اداره صداوسیما را اصلاح کنیم با 
4 یا 5 تا، رأی نمی آورد و خود آقای لاریجانی در 
رأی نیاوردن آن نقش داشت، یعنی نقش آقای 
لاریجانــی در مجلس دهم پررنگ  تر بود و برای 
اصلاح طلبان در آن مجلس قدرت مانوری وجود 
نداشت  با توجه به چنین مشکلی بنده به مجلس 

دهم نمره 14 یا 15 می دهم.
مهمترین چالش پیشِ روی مجلس آینده 

از نگاه شما چیست؟
اگر واقعاً دلسوز مردم هستند، بروند و ببینند 
علت کاهش مشارکت چیست، راههای افزایش 
اعتماد عمومی و تقویت مشــارکت را پیگیری 

کنند.
کلماتی را می گویم شما نظر و کامنتی 

درباره آن بگذارید؟
خاتمی

بنده فکر می کنم آقای خاتمی آن محبوبیت 
را بین اصلاح طلبان همچنان دارد، اما در عرصه 
کنشگری سیاسی خیلی نمی تواند قدرت مانور 

داشته باشد.
رئیسی

آقای رئیسی بنده خدا اگر فکر می کرد چنین 
گرفتاری ها پیشِ رویش اســت بعید می دانم که 

ریاست جمهوری را قبول می کرد.
روحانی

آقــای روحانی به نظر می رســد که در زمان 
خود خیلی از کار ها را می توانســت انجام دهد 
ولی اکنون دیر شده است و فرصتی به آن دیگر 

نمی دهند.
رئیس فعلــی جبهه اصلاحــات )آذر 

منصوری(
مــا در بحث جبهه اصلاحات این اشــکال را 
وارد دانســتیم که چرا اشخاص حقیقی حضور 
دارند؛ زیرا ما همیشه طرفدار حزب بودیم و بیان 
می کردیم که باید احزاب حضور داشــته باشند؛ 
لذا واقعاً در انتخاب رئیس فعلی جبهه اصلاحات 
ما نقشی نداشتیم، یعنی مخالف وجود اشخاص 

حقیقی هستیم.
احمدی نژاد

آقای احمدی نژاد تعیین کند که با خود چند 
چند اســت، یعنی اگر می خواهد واقعاً در عرصه 
بیاید هنرمندانه حضور داشــته باشد و اگر قصد 

حضور ندارد چرا این بازی ها را در می آورد.
دولت سیزدهم

دولت ســیزدهم تجمیع بعضــی از تضاد ها 
است. تقریباً از همان تیم اقتصادی اولش کمتر 
کسی باقی مانده است. اینکه آقای رئیسی مطرح 
می کرد برای مسکن برنامه دارم، در بحث اشتغال 
و در بحث فیلترینگ کــه حرف هایی زد اما در 

عمل رفتار دیگری را انجام داد.
ایران

عشق همه ما ایران است. یعنی معتقد هستم 
کــه برانــدازان بیخود می کنند فکــر کنند که 
می توانند ضربه به ایران بزنند یا عنوان می کنند 
که طرفدار ایران هســتند اما در واقعیت آنطور 

نیست. همه باید به پای ایران بایستیم.
مصطفی کواکبیان

بنده از خدا می خواهم که تشــخیص تکلیف 
بنده را یک طوری تعیین کند که آخر عاقبت ما 

ختم بخیر شود.
خیلی ممنون که این وقت را برای انجام 

گفت وگو به ما دادید.

دبیرکل حزب مردم سالاری در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم:

بسیاری از دست اندرکاران نظام
 به مشارکت حداکثری مردم اعتقادی ندارند

سیدحسن خمینی خطاب به دولت:
 به سفره مردم توجه شود

یادگار امــام )ره( گفت: به زندگی کوچک و آن چه از آن تعبیر به ســفره 
می شود توجه  شود؛ مردم  ما هم آگاه هستند و خوب تشخیص می دهند.

سیدحسن خمینی در مراسم تجدید میثاق رئیس جمهور و اعضای دولت 
بــا آرمان های امام خمینــی)س( تاکید کرد: امیرالمؤمنیــن)ع( در عهدنامه 
مالک اشتر تعبیر بسیار ســنگینی نسبت  به  مستضعفین می دهند. بعد از آن 
می فرمایند از اموال  برای  مســتضعفین یک قســمتی از بیت المال را قرار بده. 
همتی که  آقای رئیس جمهور در رفتن به اســتان ها و روستاها دارند می تواند 
مصداق همین باشد. چون  تقسیم ثروت  در یک کشور نباید بر اساس  نزدیکی 
و دوری بــه مراکز قدرت  صورت  بگیرد. حق همه آنها را باید حفظ کنید و به 
تعبیری بیت المال حق آنها در دست  شما است .  البته  حق اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی می تواند باشد. وی هم چنین یادآور شد: امام حسین)ع( می فرماید 
مــن از روی غرور و خوشــی قیام نکــرده ام. این تعبیر در قرآن خم هســت 
سرمســتی پست و غرور پست تو را از مردم  و فقرا غافل نکند و می گوید نکند 
از طبقه  فقرا غافل شویم. می گوید اصلا پذیرفته نیست که بگویی کارهای مهم 
داشتم و به امور کوچک  نپرداختم. بخشی از کارت را به امور کوچک  قرار بده. 
رهبر معظم انقلاب یک روزی فرمودند آزادی در افق ملی، اســتقلال می شود. 
مردمی که استقلال دارند آزاد هستند. وی خاطرنشان کرد: کسی  که  درد دارد 
مشکلش درد او است  و توجه  ندارد که فلان امور مهم چه  می شود. البته  به این 
معنا نیســت که امور مهم را کنار بگذاریم؛ به این معنا است  که توجه  به  امور 
مهم ما را از امور کوچک غافل نکند. در مقیاس جمهوری اسلامی هم استقلال  
در کنار آزادی آمده یعنی کوچک و بزرگ در کنار هم است . یادگار امام گفت: 
این توجه به فقرا یکی از مواردی اســت  که  شاید بیش از هر چیزی در تعابیر 
ائمه)ع( و به خصوص امام مشهور بود. به زندگی کوچک و آنچه از آن تعبیر به 
سفره می شود توجه  شود. مردم  ما هم آگاه هستند و خوب تشخیص می دهند.

پهپاد مهاجر 10، بمب های هوشمند آرمان 1 و 2
 و موشک پرسه زن سینا رونمایی شد

پهپاد مهاجر 10 با قابلیت 24 ســاعت پرواز مداوم در ارتفاع 24 هزار پا و 
شعاع عملیاتی 2 هزار کیلومتری، با حضور رئیس جمهور رونمایی شد.

رئیســی به مناســبت روز صنعت دفاعی ضمن بازدید از نمایشگاه آخرین 
دســتاوردهای صنایع دفاعی کشــور، از پهپاد مهاجر 10 با بیشینه مداومت 
پروازی 24 ساعت در ارتقاع 7 هزار متری و با شعاع عملیاتی 2 هزار کیلومتری 
رونمایی کرد. بیشــینه ظرفیت سوخت پهپاد مهاجر 10، 450 لیتر و بیشینه 
وزن محموله آن 300 کیلوگرم است. حداکثر سرعت این پهپاد 210 کیلومتر 
بر ساعت بوده و قابلیت حمل انواع مهمات و بمب های قائم، الماس و دستواره 
را دارا بوده و مجهز به سامانه های جنگ الکترونیک و اشراف اطلاعاتی است.

در این مراســم همچنین رئیس جمهور دستور آغاز الحاق و واگذاری انبوه 
موشک های راهبردی »خرمشهر« و »حاج قاسم« به نیروهای مسلح و نیروی 
هوافضای سپاه پاســداران را صادر کرد. همچنین بمب های هوشمند آرمان 1 و 
آرمان 2 نیز در این نمایشگاه رونمایی شد. بمب هوشمند آرمان 1 با وزن 35 کیلومتر 
می تواند به برد عملیاتی 20 کیلومتر برســد. آرمان 1 قادر اســت از انواع پهپادهای 
عملیاتی در نیروهای مســلح امکان پرتاب و شــلیک شود و از سیستم هدایت آن از 
طریق سیکر و GPS/INS بهره  می برد. آرمان 2 با وزن 40 کیلوگرم به برد عملیاتی 
100 کیلومتر می رسد. این بمب هوشمند نیز که از پیشران الکتریکی استفاده می کند 
قادر اســت در انواع پهپادهای عملیاتی در نیروهای مسلح به کارگیری شود. سیستم 
هدایت آرمان 2 نیز GPS/INS است. این بمب ها بر روی پهپاد مهاجر-10 که صبح 
امروز توسط آیت الله رئیسی رونمایی شد، نصب شده است. همچنین در این نمایشگاه 
از موشــک پرسه زن انتحاری سینا رونمایی شد. برد این موشک انتحاری 5 کیلومتر 
و مداومت پروازی آن 8 دقیقه اســت. این موشک می تواند علیه اهدافی مانند تجمع 
نفرات و خودرو عمل کند. موتور آن نیز از نوع الکتریکی بوده و نوع ســر جنگی آن 

EFP ترکشی است که به صورت دستی و خودکار هدایت می شود.

واکنش قالیباف به ادعای اختلاف بین دولت و مجلس
رئیــس مجلس گفــت: افــراد و رســانه هایی کــه بــه اختلاف افکنی و 
اختلاف انــدازی بین دولت و مجلس دل خوش کرده اند بدانند به اهداف خود 
نمی رسند و نمی توانند از کاه کوه بسازند. محمدباقر قالیباف در جریان جلسه 
علنی امروز مجلس شــورای اسلامی و بررسی گزارش صنایع پیرامون بررسی 
کیفیت اینترنت و شــاخص های مرتبط با آن با رویکرد چالش های ایجاد شده 
برای شهروندان و کســب وکارهای مجازی بیان کرد: همانطور که در مجلس 
شورای اسلامی گفته شد، در جلسه شورای عالی فضای مجازی نیز بحث شده 
و گزارشــی در این زمینه نیز تهیه شــده؛ مردم در جاهایی به دلیل قطعی و 
عدم دسترسی دلخور هســتند و این موضوع خساراتی را برای کسب و کارها 
در پی داشته است. در کنار این که باید اقداماتی صورت گیرد که این اشکالات 
در شــبکه برطرف شود باید جلوی وارد شــدن هزینه و خسارت به مردم نیز 
گرفته شود. وی ادامه داد: از سوی دیگر تصمیم گیری های متعددی در سطح 
ملــی در این حوزه وجود دارد و ابلاغیه هــای متعددی صورت می گیرد و این 
حاکی از عدم حکمرانی منســجم در حوزه مســائل فناوری اطلاعات است. از 
نگاه ما وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات محور یکپارچه سازی در این حوزه 
به خصوص در دولت الکترونیک است. ما قانون داده ها را تصویب کردیم از نظر 
ما وزارت ارتباطات محوریت خود را باید در این حوزه نشــان داده و در کنار 

نظارت موضوع یک حکمرانی یکپارچه سازی را نیز دنبال کند.
وی اضافه کرد: بحث های مدیریتی وجود دارد که ســبب شــده برخی از 
ظرفیت ها خالی بماند. ما قصد داریم ظرفیت شــبکه انتقال کشور را از 48 به 
130 ترابایت بر ثانیه برسانیم. همان خاطره ای که رئیس جمهور تعریف کردند 
و گفتند زمانی که به یک روســتا رفتیم یکی از مطالبات اصلی مردم اینترنت 
بود امروز اینترنت در بطن زندگی مردم و در اقتصاد و فرهنگ و ابعاد مختلف 
مردم وجود دارد. ما هم باید نظارت کنیم و هم توســعه دهیم مانع شدن راه 

چاره نیست راه چاره حکمرانی درست بر این حوزه است.

موفق ترین فرمانده سپاه معرفی شد
نیروی دریایی ســپاه در آیین پایانی مجمع عالی فرماندهان سپاه به عنوان 
موفق ترین و برترین رده در بین نیروهای ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی 
معرفی شــد. در این آیین دریادار پاســدارعلیرضا تنگســیری فرمانده نیروی 
دریایی ســپاه توسط سردار حسین ســلامی فرمانده سپاه پاسداران به عنوان 

موفق ترین فرمانده انتخاب شد.
در راســتای تدابیر فرمانده معظم کل قوا حضرت آیت الله خامنه ای طبق 
ارزیابی هــای انجام شــده مبتنی بر فرآیند اشــراف فرماندهی کل ســپاه در 
وضعیت و عملکرد ســال 1401، نیروی دریایی سپاه به عنوان موفق ترین رده 
در ســیزدهمین جشنواره مالک اشتر معرفی شــد. نیروی دریایی سپاه برای 
چهار ســال متوالی به عنوان موفق ترین رده سپاه پاسداران در جشنواره مالک 

اشتر کل سپاه برگزیده می شود.

ابطحی:
 هیچ حرف و و عده و دعوایی را جدی نگیرید

فعال سیاســی اصلاح طلب نوشــت: از من به شما نصیحت چند ماه مانده به 
انتخابات هیچ حرف و و عده و دعوایی را جدی نگیرید. محمدعلی ابطحی، عضو 
مجمع روحانیون مبارز، در توییتی نوشت: از من به شما نصیحت چند ماه مانده به 

انتخابات هیچ حرف و و عده و دعوایی را جدی نگیرید.

هشدار معصومه ابتکار درباره لایحه عفاف و حجاب
معاون حسن روحانی نوشت:  »لایحه حجاب و عفاف« فقط فاصله ها را بیشتر 
می کند.  معصومه ابتکار، معاون حسن روحانی، در توییتر خود نوشت: لایحه حجاب 
و عفاف فقط فاصله ها را بیشتر می کند. بعد از 4 دهه تجربه هنوز متوجه نشدید با 

اجبار و ترس نمی شود جامعه را به سمت عدالت و پیشرفت حرکت داد؟
باتوجه به نظرات آشــکار صاحبنظران دینی و حقوقدانان انتظار است شورای 

نگهبان در برابر موارد خلاف شرع و قانون اساسی در این لایحه بایستد.
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